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چگونه کمیسیون ماده ۵ تبدیل به ماشین امضای قانونی کردن تخلفات می شود

نقشه ویرانی پایتخت

در کمتر از ۲ ماه بیش از ۲ میلیون و ۵۰۰ هزار گذرنامه و برگ گذر ویژه اربعین صادر و تمدید شد
اربعین عشق

نورا حســینی: انتشار جزئیات مبهم و کلی از تفاهم نامه های شهرداری تهران با نهادهای مختلف در حوزه شهرسازی نگرانی هایی جدی را ایجاد کرده 
اســت. یک روز وزیر علوم اعلام می کند که می تواند با کمک شهرداری تهران املاک دانشــگاه را تغییر کاربری داده و روز دیگر محمد مقیمی، رئیس 
دانشــگاه تهران، خبر می دهد که طرح جامعی برای بهره برداری از دارایی های دانشــگاه تهران با همکاری شــهرداری در نظر گرفته شده و مسکن 
اعضای هیئت علمی در فضاهایی از دانشــگاه تهران که تغییر کاربری داده شده، در دستور کار است، دو زمین داریم که یکی از آنها در انتهای خیابان 
کارگر شــمالی و بالای مؤسسه ژئوفیزیک قرار دارد و دیگری مجموعه زمین هایی اســت که در پونک و جنب دانشگاه آزاد و همچنین کرج قرار دارد. 
در این راســتا ایجاد هشت هزار واحد مسکونی برای کارکنان و اعضای هیئت علمی را در چشم انداز چهار ساله محقق خواهیم کرد. یکی از دو زمینی 
که مقیمی به آن اشــاره می کند، در بالای مؤسســه ژئوفیزیک قرار دارد. پیش از این اعلام شده در پهنه فضای سبز (G) است. مدتی پیش هم علیرضا 
کریمیان، مدیرکل آموزش و پرورش شهر تهران، اعلام کرده بود شهردار تهران اعلام آمادگی کرده در برخی از فضاهای سبز و بوستان های تهران بعد 

از سنجیدن جوانب و کار کارشناسی مدرسه احداث شود.

شهردار تهران مدتی پیش هم در صحن علنی شورای شهر از تصمیم جدیدی گفته 
بود که شهرداری برای باغات کن گرفته، او تأکید داشت که این تصمیم برای رفع گرفتاری 
و مشــکلات مردم گرفته شــده؛ اما حقیقت طرح بازنگری ضوابط و مقررات طرح ویژه 
حفاظت و صیانت و ســاماندهی باغات کن و طراحی شــهری محله کن چیســت و در 

صورت تصویب آن در کمیسیون ماده ۵ چه آسیب هایی در انتظار باغات کن است.
اراضی کن که بالغ  بر هزار هکتار اســت و چهار فاز کلی دارد؛ باغات خرمالو،  محله 
قدیمی کن که همان روســتای کن اســت، باغات کشــت اجباری و محله  شــهر سنگ. 
براســاس طرحی که در کمیســیون ماده ۵ در حال بررسی است،  یک طبقه تشویقی در 
همه ضوابط اعمال شده، به این معنا که اگر ملکی دو طبقه مجوز ساخت داشت، به سه 

طبقه و اگر سه طبقه بود، به چهار طبقه ارتقا پیدا می کند.
درباره باغات کشــت اجباری، کارگروه راهبردی حفاظت و صیانت از باغات کن طبق 
این طرح منحل شــده و مقرر شده شهرداری منطقه موضوعات را پیگیری کند. در طرح 
قبلی املاک بالای ۱۰ هزار متر بدون محدودیت می توانستند ۱۰ درصد ساخت وساز انجام 
دهند که این محدودیت برداشــته شــده و بدون قید مساحت براساس جدولی از سطح 
اشــغال تراکم که در همین سطح و سطوح طرح قبلی است، امکان صدور پروانه ایجاد 
شــده است. درباره صدور اسناد و دیوارکشی هم مقرر شد معاونت شهرسازی منطقه با 

همکاری اداره ثبت اجازه دیوارکشی و بعد صدور سند را داشته باشند.
در طرح گذشــته برای حفظ باغات، معابر پیاده شــده در طرح تفصیلی حذف شده 
و قرار بود کوچه باغ هایی در آن مســیر وجود داشــته باشد و مبتنی  بر تقاضای مالکان و 
تقاضای باغداران، این کوچه باغ ها تعریف شود. در حال حاضر این وظیفه هم از آن کمیته 
راهبردی گرفته شــده و به کمیته معابر اداره  کل طراحی شهرداری سپرده شده است تا 

معابر جدید را تعریف کنند و امکان صدور پروانه را داشته باشند.
در طرح بررسی شــده در کمیســیون ماده ۵ ســطح اشــغال زیادی در باغات کشت 
اجباری تعریف نمی شود؛ اما نگرانی  درباره حذف کمربند سبزی است که در طرح قبلی 
تعریف شــده که عرض های مختلف داشت؛ عرض ۲۰ متر تا ۵۰ متر کمربند سبز در دور 

باغات کشــیده شده بود که اجازه هیچ گونه ساخت وسازی در آن محدوده داده نمی شد. 
طبق طرح جدید، این کمربند حذف می شــود و این احتمال وجود دارد که املاکی که تا 
دوره های پیش یعنی تا ســال ۹۳ ساخته شدند، در کنارشان توسعه های مسکونی طبق 

الگوی بافت شهری نه باغات ایجاد شود.
هفته گذشته نیز سیاست ها و ضوابط تشویقی نوسازی بافت های فرسوده و ناکارآمد 

که از سوی شرکت بازآفرینی شهری تهیه شده، به تصویب رسید.
براساس این مصوبه در محدوده بافت های فرسوده و ناکارآمد شهری، افزایش تراکم، 
تســهیل در ضوابط پارکینگ و معماری و اختلاط کاربری هــا با هدف ایجاد انگیزه برای 
توسعه گرها، سرمایه گذاران و مالکان اعطا می شود. مشوق هایی که به اعتقاد کارشناسان 
بیــش از آنکــه مفید باشــند، کیفیت زندگــی را در این محدوده ها کاهــش می دهند و 

صدمه های جبران ناپذیری به این عرصه ها زده می شود.
شــهردار تهران تأکید دارد که در این مدت هیچ تخلفی در حوزه شهرســازی نکرده 
است. برخی این ادعای شهردار را در پرکاری کمیسیون ماده ۵ و تصمیمات آن می دانند؛ 
تصمیماتی که برخی معتقدند بیش از آنکه به نفع منافع عمومی شــهر باشــد، به نفع 

سرعت ساخت وساز در شهر است.
برخی کارشناسان شــهری معتقدند که رویکرد کنونی شهرداری نوعی سوءاستفاده 
از کمیســیون ماده ۵ است. به گفته آنها کمیسیون ماده پنج در قانون برای برطرف کردن 
مغایرت ها و مشــکلاتی اســت که در حین اجرا میان طرح جامع و تفصیلی ایجاد شده 
اســت. همچنین در طرح جامع تهران، تعدادی طرح های موضعی و موضوعی تعیین 
شــده که باید به تصویب کمیسیون ماده پنج برسند؛ اما در زمان تهیه، بررسی و تصویب 
برای هر کدام از این موضوع ها یا موضع ها، یک چارچوب تعیین شده که در ساختار کلی 
طرح جامع می نشیند. این گونه نیست که هرکدام از این طرح ها سوای طرح جامع شهر 
تهران باشد و کمیسیون ماده پنج آن گونه که دوست دارد، آنها را تغییر دهد یا کم و زیاد 
کند. به گفته کارشناســان حوزه شهرســازی این طرح ها اجزای طرح جامع هستند، اگر 
این اجزا برداشــته شــود و مغایر با رویکرد کلی طرح جامع باشند، ساختار طرح جامع 

تغییر می کند و تغییر ساختار طرح جامع، تبعاتی جبران ناپذیر برای شهر دارد. اگر جایی 
از ســاختار طرح جامع اشــکال دارد، باید در یک بازنگری همه جانبه گفته شــود کدام 
بخش به کدام دلیل اشکال دارد، بعد نسبت به اصلاح طرح جامع اقدام شود و سپس 
بر اساس آن ســاختار کلی، درباره اجزای طرح جامع که در چارچوب ضوابط و مقررات 
طرح تفصیلی است، تصمیم گیری شود. اگر اجزای طرح جامع جدا از خود طرح جامع 
و راهبردهای اساســی طرح جامع، دستخوش تغییر و تحول اساسی شود، این مغایرت 
اساســی برای شهر و شهروندان خطرآفرین اســت. این گونه نیست که چون حالا دردی 

احساس نمی کنیم، دردی برای شهر به وجود نخواهد آمد.
این گروه از کارشناسان هشدار می دهند که یکی از اصول اساسی طرح جامع، سقف 
جمعیت پذیری آن اســت؛ یعنی طرح جامع تهران بر اســاس سقف جمعیت پذیری ۹ 
میلیون نفر نوشــته شده و در افق طرح جامع، ۱۰ میلیون و ۵۰۰ هزار نفر که تقسیم بندی 
ســقف جمعیت پذیری اســت، نــه جمعیت، به این معنا که در شــهر تهــران ظرفیت 
جمعیت پذیری ۱۰ میلیون و ۵۰۰ هزار نفر اســت که همیشه ۵ تا ۱۰ درصد آن مانند همه 
شــهرها خالی هستند (یعنی سقف جمعیت شــهر تهران باید ۹ میلیون و ۵۰۰ هزار نفر 
باشــد) و بر اساس جمعیتی که محاسبه شــده، همین حالا، سقف جمعیت شهر تهران 
پر شــده اســت! اگر در تهران ۳۰۰ هزار واحد مســکونی خالی هم داشته باشید؛ یعنی 
یک میلیون و ۲۰۰ هزار نفر. و این به آن معناســت که ما از ســقف جمعیت پذیری شــهر 

تهران هم بالاتر رفته ایم.
برخی از کارشناسان حوزه شهرسازی معتقدند که تهران بیش از این گنجایش ندارد. 
و مثال می زنند که یک ســاختمان تاب تحمل ۵۰۰ کیلوگرم در هر مترمربع را دارد و اگر 
هزار کیلوگرم بارگذاری کنید، همان بلایی بر سر ساختمان می آید که بر سر متروپل آبادان 
آمد. ســازه و ساختار ســاختمان برای پنج طبقه طراحی شده بود، نه برای ۱۰ طبقه. اگر 
۱۰ طبقه روی آن بارگذاری کنید، چیزی شــبیه فاجعه متروپل در مقیاس شهر تهران رخ 
می دهد و شهر دچار فروپاشی می شود. فروپاشی شهر تبعات سنگین اجتماعی دارد. در 
متروپل شاید بگویید یک ستونش را بردارید، اتفاقی نمی افتد، ممکن است شش ماه دوام 
بیاورد. توزیع بارها به فونداسیون منتقل می شود؛ اما زمانی سازه به نقطه ای می رسد که 
جوش ها، تیر ورق ها و ستون ها دچار تنش های بیش از ظرفیت می شوند و روزی می رسد 

که ساختمان متروپل پایین می آید.
به اعتقاد کارشناسانی که مخالف سیاست های جدید شهرداری در حوزه ساخت وساز 
هســتند، تهران هم در چنین وضعیتی اســت. از نظر ترافیکی خیابان های تهران در یک 
ســاعتی از روز قفل می شوند؛ یعنی چه؟ این یعنی فروپاشی شهر، وقتی در شهر تهران 
می بینیــد که بزه، بزهکاری و زورگیری افزایــش پیدا می کند، فکر می کنید تبعات فروش 
تراکم نیســت؟ حتما عوامل زیادی دارد؛ اما یکی از این عوامل هم نابســامانی در توزیع 
جمعیت اســت.این کارشناسان هشدار می دهند قطبی کردن شهر با واگذاری تراکم های 
غیرمنطقی، فروپاشــی شــهر است و در تعریف این فروپاشــی می گویند:  فروپاشی شهر 
این گونه نیســت که شما بگویید من فردا از خواب بیدار شــوم و ببینم تهران کن فیکون 
شده است. آهسته آهسته اخلاق جامعه، عصبیت مردم در ترافیک، عصبیت مردم بر اثر 
استنشاق کربن، عصبیت مردم به خاطر نداشتن فضای باز همگانی، یعنی اینکه ساختار 
اجتماعی شهر منهدم شده، اینها بحث های کارشناسی است. این گونه نیست که بگوییم 
برویــم یک کار جهادی کنیــم و دائم هم بر بارگذاری اضافه کنیم. وقتی در کمیســیون 
ماده پنج، در یک روز ۵۰ مصوبه می آورند و امضا می گیرند، به چه معناست؟ امروز فکر 

می کنند هر چه آمار کمیت بالا برود، این کار جهادی تر شده است.
این گروه از منتقدان درباره طرح جدید شهرداری برای کن نیز می گویند طرح تفصیلی 
کن بعد از ۵۰ سال تهیه شده که مطابق بود با آنچه در طرح جامع دیده شده و مطابق با 
مصوبه شورای عالی شهرسازی و معماری برای محدوده کن، در این طرح تفصیلی هم 
تعداد طبقات با توجه به ظرفیتی که از نظر شبکه معابر و قطعه بندی در کن وجود دارد، 
تعیین شد؛ اما وقتی خارج از ظرفیت قطعه بندی و گذربندی بارگذاری می شود، حتما با 
مشکل مواجه می شود. وقتی که در روستای کن مساحت قطعات از ۶۰ تا صد متر است 
و عرض گذرها به صورت ســنتی از ۲ تا ۴ متری، شــما نمی توانید ساختمان چهار طبقه 
بســازید. وقتی نمی توانید تأمین خدمات کنید، نمی توانید سقف جمعیتی را از یک حدی 
بالاتر ببرید. ممکن است مصلحت ساکنان فعلی کن، بساز و بفروش ها این باشد که چهار 
طبقه بسازند؛ اما به مصلحت عمومی شهر نیست. این گونه نیست که ما فکر کنیم همه 
این را نابود می کنیم، یک چیز جدید می سازیم. کن بر اساس ضوابط و مقررات طرح جامع 
و مصوبه شــورای عالی شهرســازی و معماری بعد از سال ها برایش طرحی تهیه شده 
که این طرح قابلیت اجرا دارد. متأسفانه به جای آنکه بروند کارهای مانده روی زمین را 
اصلاح کنند، دقیقا می روند گره هایی را که بعد از ۵۰ ســال باز شد، خراب می کنند. برای 
نفرآباد، کن، فرحزاد، فداییان اسلام که منطبق بر اصول مهندسی و شهرسازی طرح تهیه 
شده، احتمالا گام های بعدی مدیریت شهری است. در نفرآباد و کن قرار بود یک ساختار 
مهندســی و منطقی انجام شــود؛ اما با تصمیم های جدید بیشتر دنبال تخریب هستند. 
گویی همه مشکلات را حل کردند، فقط مشکل کن و نفرآباد مانده بود که حل نشده بود.
به تازگی شــورای شــهر تهران هم نسبت به تصمیمات کمیســیون ماده ۵ حساس 
شــده و طرحی را به زودی به صحن شورای شــهر می آورد که هدف آن توجه بیشتر به 
مصوبات کمیسیون ماده ۵ به عنوان یکی از بسترهای تصمیم گیری درباره منافع عمومی 

و خصوصی شهر است.
در این طرح با اشاره به حفاظت از منافع عمومی شهر بر ایجاد تعادل و توازن میان 
منافع عمومی و خصوصی شده، ایجاد شفافیت و محاسبه پذیرشدن مصوبات کمیسیون 

ماده ۵ و ایجاد وحدت رویه در فرایندهای بررسی پرونده تأکید شده است.
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سال بیستم      شماره ۴۳۷۷

شرق:  با پایان مراسم پیاده روی اربعین مسافران و زائران مراسم 
اربعین در حال بازگشت به کشور هستند. پیش بینی می شود در 
این روزها مرزهای غربی و جنوب غربی ایران با ترافیک شــدید 
حاصــل از حضور مســافران مواجه باشــند. همچنین به دلیل 
استفاده از ناوگان اتوبوس رانی استان های دیگر برای حمل ونقل 
مسافران اربعین سفرهای بین شهری هم با اختلال هایی همراه 
خواهد بود. اربعین امســال به نوبه خــود بی نظیر بود و به نظر 
می رســد عشق به ســالار شــهیدان یادگاری تاریخی از سفر به 
اربعین را ثبت کرده است. عشــاق حسین حضور در کربلا را به 
مناســبت اربعین امام حســین (ع) فرصتــی می دانند تا وجود 
بی همتای ســالار شهیدان را سرمه چشم و روشنایی بخش روح 

خود کنند.
صدور بیش از ۲میلیون و ۵۰۰ هزار گذرنامه در اربعین امسال
اینکه در اربعین امسال چه تعداد زائر شرکت کردند، سؤالی 
است که مسئولان برای آن اعداد و ارقام مختلفی بیان می کنند؛ 
اما در این میان شاید بتوان میزان صدور گذرنامه را معیار بهتری 
برای شــناختن تعداد دقیق زائران اربعین ۱۴۰۱ دانست. معاون 
هماهنگ کننده فرماندهی جمهوری اسلامی ایران با بیان اینکه 
امســال در فاصله کمتر از دو ماه بیش از دو میلیون و ۵۰۰ هزار 
گذرنامــه و برگ گذر ویژه اربعین صادر شــده، صدور این تعداد 
گذرنامه در این مدت کم را رکوردی بی نظیر عنوان کرد. ســردار 
«محمدعلی نوری نژاد» در حاشیه بازدید از بخش های مختلف 
فراجا مســتقر در پایانه مرزی شــهید حاج «قاســم سلیمانی» 
مهــران اظهار کرد: امســال در فاصله کمتــر از دو ماه بیش از 
دو میلیــون و ۵۰۰ هزار گذرنامه و برگ گــذر ویژه اربعین صادر و 
تمدید شد که رکوردی بی نظیر محسوب می شود. او با بیان اینکه 

عشق به اباعبداالله الحســین (ع) از پشت میز کارکنان فراجا در 
ادارات مهاجرت و گذرنامه تا پایانه های مرزی مشــهود اســت، 
افــزود: بحمداالله همه کارکنان فراجــا از مرکز تا مرزها همه در 
اجرای مأموریت خــود خالصانه کار می کننــد و همان طور که 
مشهود است، کارکنان فراجا در سخت ترین شرایط آب و هوایی به 
عشق اباعبداالله الحسین (ع) به مردم خدمت می کنند و بسیاری 
از این افراد ساعت ها خواب نداشتند تا مردم بتوانند در امنیت و 
آرامش و بدون مشکل خاصی از مرز عبور کرده و به سلامت به 
وطن بازگردند. معاون هماهنگ کننده فراجا، مأموریت اربعین را 
مصداق بارز خدمت بی منــت کارکنان انتظامی به مردم عنوان 
کــرد و اظهار کــرد: فضای معنــوی خدمتگــزاری در مرزهای 
شــش گانه کشور الگوی بسیار خوبی است و همین شیوه را باید 
در کلانتری ها، پلیس هــای تخصصی و همه یگان ها و رده های 
انتظامی کشــور پیاده ســازی و عملیاتی کنیم. سردار نوری نژاد، 
با بیان اینکه امســال هماهنگی بین رده هــای فراجا از مرکز تا 
پایانه های مــرزی به بهترین نحو وجود دارد، خاطرنشــان کرد: 
بحمداالله با سامانه های هوشمندی که در اختیار فراجا قرار دارد، 
تمــام تدابیر فرماندهی به صورت دقیق اجرا شــد و تا به امروز 
هیچ گونه مشکل و ناهماهنگی بین رده ها به وجود نیامد. معاون 
هماهنگ کننده فراجا با اشــاره به بازدیدهــای خود از رده های 
مختلــف و نحوه خدمتگزاری به مردم از ســوی مجموعه های 
انتظامی به زائران گفــت: در این بازدیدها، ضمن دیدار با زائران 
و گفت وگو با آنها ارزیابی دقیقی درباره فعالیت های بخش های 
مختلف فراجا و رضایتمندی زائران انجام شــد و ان شاء االله پس 
از جمع بندی نقاط قوت و ضعف عملکرد خود برای بهترشدن 

شرایط در سال های بعد تصمیمات لازم اتخاذ خواهد شد.

۹۳ ایرانی در پیاده روی اربعین فوت کردند
نابسامانی های روزهای نخســت در برگزاری مراسم اربعین 
هم موجب شــده بود که خبرهای نگران کننــده ای از عراق به 
گوش برســد. کمبود امکانات و همچنین چنــد حادثه موجب 
شــد تا چند روزی را با خبر درگذشــت ایرانی های زائر در عراق 
پشت سر بگذاریم. حالا با پایان این مراسم سازمان حج و زیارت 
می تواند تصویر بهتری از این ماجرا را ترســیم کند. سازمان حج 
و زیــارت اعلام کرد ۹۳ نفــر از ابتدای پیــاده روی اربعین تا روز 
جمعه ۲۵ شهریورماه فوت شــده اند. این آمار بر پایه اطلاعات 
مرکز پزشــکی حج و زیارت هلال احمر اســت و فقــط زائران 
بیمه شــده را که مشــخصات آنها در ســامانه سماح ثبت شده 
اســت، در بر می گیرد. ســازمان حج و زیارت به ایسنا اعلام کرد 
از دیگر زائران فوت شده در پیاده روی اربعین که مشخصات شان 
در ســامانه سماح ثبت نشده و بیمه نداشتند، اطلاعات و آماری 
ندارد. ســفارت ایران پیش تر اعلام کرده بود که این زائران بیشتر 
بر اثر تصادف یا مرگ طبیعی در پیاده روی اربعین فوت شده اند. 
ازدحــام جمعیــت و گرمازدگی، از جمله چالش هــای اربعین 

امسال نیز اعلام شده بود.
۲۷ هزار پاکستانی از مسیر ایران به زیارت اربعین رفتند

برگــزاری مراســم اربعین هر ســاله با اســتقبال شــیعیان 
کشــورهای همســایه هم مواجه می شــود. در همین راســتا 
سخنگوی ســتاد اربعین سیستان و بلوچســتان گفت: از ابتدای 
مردادمــاه تاکنون ۲۷ هزارو ۴۷۴ زائر پاکســتانی از طریق دو مرز 
میرجاوه و ریمدان وارد سیستان و بلوچستان شده اند. جواد قنبری 
اظهــار کرد: از این تعداد ۱۴ هزار و ۵۷۷ زائر از طریق پایانه مرزی 
ریمدان شهرســتان دشتیاری و ۱۲ هزار و ۸۹۷ زائر از طریق پایانه 

مرزی شهرستان میرجاوه وارد استان شــده اند. قنبری افزود: از 
ماه هــا قبل برنامه ریزی هــا برای ورود زائــران اربعین از دو مرز 
ریمدان و میرجاوه انجام گرفته بود و زیرساخت های لازم در این 
دو مــرز مخصوصا مرز ریمدان احداث شــد. او بیان کرد: میزان 
ورودی زائران پاکستانی از طریق پایانه مرزی میرجاوه نسبت به 
مدت مشــابه آخرین مرحله ورود پیش از شــیوع بیماری کرونا 
حدود ۹۰ درصد کاهش داشته که علت اصلی آن وقوع سیل در 
کشور پاکستان است و در این حوزه نیز ما با عزیزان مان در کشور 

همسایه ابراز همدردی می کنیم.
موفقیت طرح امنیتی ویژه اربعین

میلیون ها شیعه از عراق و سایر کشورها دیروز مراسم احیای 
اربعین حســینی را در ســایه تدابیر امنیتی شدید در استان کربلا 
برگزار کردند. مصطفی الکاظمی، نخست وزیر عراق، اعلام کرد 
که احیای این مناسبت الهام گرفتن از بالاترین ارزش های انسانی 
درباره وفاداری، صبر و ثبات اســت. مقامــات عراقی ده ها هزار 
نفر از نیروهای ارتش، پلیس و دستگاه های امنیتی را با حمایت 
بالگردها و جنگنده هــای ارتش و نظارت وزرای کشــور، دفاع، 
امنیت ملی و فرماندهان ارشــد ارتش و دســتگاه های امنیتی 
مســتقر کرده اند. در این راستا عثمان الغانمی، وزیر کشور عراق 
و رئیس کمیته تأمین امنیت زیارت اربعین ضمن اعلام موفقیت 
طرح امنیتی ویژه اربعین حســینی گفت: حدود پنج میلیون زائر 
خارجی از طریق گذرگاه های زمینی و هوایی وارد کربلا شــدند. 
نیروهای امنیتی از بیشــتر اســتان ها در این طرح شرکت کردند. 
عبدالامیر الشــمری، معاون فرمانده عملیات مشترک عراق نیز 
اعلام کــرد که نیروی هوایی و جنگنده هــای ارتش قبل از آغاز 

مراسم اربعین عملیات پیش دستانه ای را انجام دادند.

یـادداشـت

ادعای باطل انبارهای خالی مترو
بهروز شــیخ رودی،معاون محاسبات و پایش عملکرد شــورای پنجم: بیش از یک 
ســال از آغاز به کار شورای ششم شــهر تهران می گذرد؛ اما این روزها شورانشینان 
به جای گزارش دســتاوردها و اقدامات انجام شــده در دوره ششم به نقد عملکرد 
شــورای پیشــین می پردازند و تلاش می کنند تا با انداختن توپ به زمین رقیبی که 
یک ســال اســت زمین بازی را ترک کرده، برای ناکامی خود در عمل به وعده های 
انتخاباتی شــان توجیه دســت و پا کنند؛ اما در این میان تکرار ادعــای تحویل گرفتن 
«انبارهای خالی مترو» آن هم برای چندمین بار از ســوی آقای چمران جالب توجه 
اســت. رئیس شورای شــهر تهران برای اولین بار پس از حادثه خروج قطار خط ۵ 
متــرو در دی ماه ۱۴۰۰ از خالی تحویل گرفتن انبارهای مترو ســخن گفت و در خلال 
این مدت به تکرار این ادعا پرداخت. آخرین بار هفته گذشــته چمران در واکنش به 
نامه اعضای شــورای پنجم برای چندمین بار از «انبارهای خالی مترو» سخن گفت 
و بر خالی تحویل گرفتن انبارهای مترو از مدیریت شــهری دوره پنجم تأکید داشت. 
او در جمع خبرنگاران ادعا کرد «تمام گفته های ما براســاس اســناد است»؛ اما با 
وجود ادعاهای آقای چمران تاکنون سند و گزارشی که این ادعا را تأیید کند، از سوی 

مدیریت شهری دوره ششم منتشر نشده است.
اعضای شــورای ششم شــهر تهران بعد از انتخاب شــهردار و تعیین سرپرست 
شــهرداری بلافاصله و بی هیچ تأخیری به ســراغ راســتی آزمایی گزارش عملکرد 
مدیریت شــهری دوره پنجم رفتند و در ۱۹ مرداد ماه ۱۴۰۰ ســومین مصوبه خود را 
با اکثریت آرا به الزام شــهرداری برای بررسی و راســتی آزمایی گزارشی اختصاص 
دادند که شــهردار پیشین تهران در دوره پنجم با عنوان «سند تحویل و تحول شهر 
تهران» ارائه داده بود. این راســتی آزمایی و رو کردن دست مدیریت شهری در دوره 
پنجم آن قدر برای اعضای دوره ششم مهم بود که مدیریت شهری جدید را موظف 
کردند در مدت حداکثر دو ماه از تاریخ تصویب مصوبه نسبت به تهیه سند دقیق و 
مطابق واقعیت اقدام کند و گزارش را برای راستی آزمایی و شفاف سازی از عملکرد 
دوره پنجم و اطلاع رسانی به شــهروندان به شورا ارائه دهد. بر اساس این مصوبه 
شــهرداری باید تا مهر ۱۴۰۰ گزارش راستی آزمایی اش از سند تحویل و تحول دوره 
پنجم را ارائه می داد؛ اما بر اساس اظهارات برخی اعضای شورای شهر این گزارش 
بالاخره در تیرماه ۱۴۰۰ از ســوی شهرداری به شورا ارائه شده است. گزارشی در ۱۲ 
صفحــه با عنوان «خلاصه گــزارش مدیریتی تحویل و تحول شــهرداری تهران در 
شــهریور ۱۴۰۰» که به راستی آزمایی گزارش دوره پنجم پرداخته است؛ اما برخلاف 
مصوبه شــورا تاکنون برای اطلاع شهروندان در صحن شــورای شهر قرائت نشده 
اســت و حتی شورای ششم از انتشــار آن خودداری کرده است. گزارشی که مأخذ 
اطلاعات آقای چمران برای ارائه آمار اتوبوس های فعال در ســطح شهر است و با 
اســتناد به همان گزارش به خبرنگاران گفتند «تمام گفته های ما بر اساس اسناد و 
داده هاست؛ ضمن آنکه در گزارش ســال ۱۴۰۰ ابعاد فعالیت های مدیریت شهری 
دوره قبل اســتخراج شــد»؛ اما در گزارش ۱۲ صفحه ای اشاره شده هیچ اطلاعاتی 
دال بر خالی تحویل گرفتن انبارهای مترو وجود ندارد؛ همچنین در موارد متعددی 
اعداد عملکردی اشاره شــده در سند تحویل و تحول شــهر تهران دوره پنجم تأیید 

شده است.
برای روشن شــدن واقعیت ها در مســئله «انبارهای خالی مترو» در شرایطی که 
آقای چمران اســناد مورد ادعای خود را منتشر نمی کنند یا رسانه ها خبر از معرفی 
مدیــران خاطی در خالی کردن انبارها به دادگاه نمی دهند، چاره ای نداریم جز آنکه 
به گزارش های حسابرســی شــرکت بهره برداری متروی تهــران مراجعه کنیم. با 
بررســی گزارش های حسابرسی این شــرکت که در سامانه کدال منتشر شده، با این 

واقعیت ها مواجه می شویم که:
۱. بر اساس بند ۵ موجودی مواد و کالا در صفحه ۱۵ گزارش حسابرسی شرکت 
بهره برداری مترو در سال ۱۳۹۵ که از سوی مؤسسه حسابرسی دایارهیافت تدوین 
شــده است، در می یابیم که شــورای چهارم متروی تهران را با موجودی قطعات و 

لوازم یدکی به ارزش ۱۷۹ میلیارد تومان تحویل مدیریت دوره بعدی داده است.
۲. براساس بند ۱۵ موجودی مواد و کالا در صفحه ۲۲ گزارش حسابرسی شرکت 
بهره برداری مترو در ســال ۱۳۹۹ که از سوی مؤسســه حسابرسی شاخص اندیشان 
ارائه شــده است، حسابرس رسمی گواهی کرده است که موجودی قطعات و لوازم 
یدکی انبارهای مترو بالغ بر ۳۰۹ میلیارد تومان بوده اســت؛ همچنین حسابرس در 
یادداشــت بند ۱-۱۵ از در راه بودن سه میلیارد و ۴۰۳ میلیون تومان قطعات و لوازم 
یدکی خبر داده است. علاوه بر این در بند ۱۴ پیش پرداخت ها حسابرس پیش پرداخت 
۱۳ میلیارد و ۹۱۶ میلیون تومانی برای خرید قطعات را تأیید کرده اســت و این یعنی 
شورای پنجم متروی تهران را نه تنها با انباری دارای موجودی قطعات و لوازم یدکی 
تحویل مدیریت بعدی داده؛ بلکه در حد توان با ســفارش به تأمین کنندگان داخلی 

برای سال بعد هم قطعات و لوازم یدکی پیش خرید کرده است.
۳. مطابــق بند ۱۷ موجودی کالا مواد و کالا در صفحه ۲۳ گزارش حسابرســی 
شــرکت بهره بــرداری متــرو در ســال ۱۴۰۰ کــه از ســوی مؤسســه حسابرســی 
شاخص  اندیشــان تهیه شده است، شــاهد آن هستیم که موجودی قطعات و لوازم 
یدکی انبارهای مترو به ۳۴۱ میلیارد تومان رسیده است؛ یعنی نسبت به سال ۱۳۹۹ 
نه تنها شاهد کاهش ارزش موجودی انبار نیستیم؛ بلکه ۳۲ میلیارد تومان به ارزش 
موجودی قطعات و لوازم یدکی افزوده شــده اســت و رقم قطعــات در راه نیز به 

صفر رسیده است.
۴. حسابرســان شــرکت بهره برداری متــرو در گزارش های خود در ســال های 
اشاره شــده با توجه بــه طبیعی بودن روند موجــودی قطعات و لــوازم یدکی در 
انبارهای مترو به موضوع خالی شــدن انبارهای مترو یا خالی کردن انبارها برخورد 
نکرده اند و این موضوع را در یادداشــت های توضیحی و اظهار نظر خود مورد تأیید 

یا اشاره قرار نداده اند.
بررســی گزارش های حسابرسی شــرکت بهره برداری مترو به عنوان یک گزارش 
فنی و غیر سیاســی که از سوی حسابداران قسم خورده تهیه شده است و در سامانه 
کدال در دســترس عمــوم قرار دارد، بهتریــن محک برای ارزیابــی ادعاهای آقای 
چمــران و دیگران درباره خالی یا پر بودن انبارهای مترو اســت. هرچند بر اســاس 
قاعــده «البینه علی المدعی و الیمین علی من انکــر» مدعیان خالی تحویل گرفتن 
انبارهای مترو باید اســناد و مدارک اثبات ادعای شــان را منتشر می کردند؛ اما حالا 
با اشــاره به این گزارش های غیر سیاسی و رسمی که از قضا تأیید مدیران وقت این 
شــرکت ها را علاوه بر مهر تأیید حســابرس دارد، می توان درباره باطل بودن ادعای 
مدعی قضاوت کرد. شیخ اجل سعدی علیه الرحمه در گلستان برای درس آموختن 

ما چه نیکو گفت که:
باطل است آنچه مدعی گوید/ خفته را خفته کی کند بیدار

در حالی کــه خفتــگان خود را با انــکار و اصرار برای مقاصد سیاســی از حق و 
حقیقت دور می کنند؛ اما مردم بیدار و آگاه هستند!

رســانه ها اظهارات اعضای شــورای ششــم درباره خالی بودن انبارهای مترو را 
بازنشر می دهند؛ اما خبری از چگونگی برخورد با مدیران خاطی مسبب خالی شدن 
انبارهای مترو نیست. شهردار تهران حکم ریاست هیئت مدیره شرکت بهره برداری 
متــرو را به نام آخرین معاون حمل ونقل و ترافیــک دوره پنجم می زند، مدیرعامل 
شــرکت بهره بــرداری مترو پــس از ۹ ماه مدیریــت تغییر می کنــد و گزارش های 
حسابرسی هم گواهی می دهند که انبارها خالی نبوده اند و مدعیان هم برای اثبات 
ادعاهای شــان ســندی منتشــر نمی کنند. در این مدت که همه به دنبال انبارهای 
خالی مترو بودند؛ اما کمتر کســی به این مسئله توجه کرد که بر اساس گزارش های 
حسابرســی شــرکت بهره برداری مترو، رقم هزینه بابت پذیرایی و جشن ها از ۸۹۰ 
میلیــون تومان در ســال ۱۳۹۹ به ســه میلیارد و ۲۰۰ میلیون تومان در ســال ۱۴۰۰ 
رســیده اســت و در این بین مســافران مترو که به نام آنها کام دیگران شیرین شده 
اســت، همچنان ازدحام و تأخیــر را تحمل می کنند و هزینه مدیریــت ناکارآمد بر 

زیرساخت های شهری را می دهند.
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